
گروه اقتصادی: چند روز از تقدیم لایحه بودجه سال آینده به 
مجلس شورای اسلامی می گذرد و طبق بررسی های انجام شده 
و پس از تحمل 4 سال سیاست زیانبار ارز ترجیحی، دولت 
سیزدهم بالاخره تصمیم گرفته است این بار بزرگ را از روی 

دوش اقتصاد ایران بردارد. 
ف��ارغ از اینکه نحوه تخصیص یارانه کالاهای اساس��ی به 
صورت غیرمس��تقیم )ب��ا دلار 4200 تومانی( غیرعادلانه و 
پرانحراف اس��ت، می تواند باعث کسری بودجه حداقل 300 
هزار میلیارد تومانی برای سال آینده  شود. همچنین تجربه 
نشان داده است تخصیص ارز ترجیحی هیچ کمکی به مردم 
برای تامین کالاهای اساسی آنها نکرده است و کالاهای مشمول 
این ارز حتی افزایش قیمت بیش��تری نس��بت به کالاهای 

غیرمشمول داشته اند.
اصلاح بودجه از مسیر یارانه ها ■

رئیس سازمان برنامه  و بودجه گفت: با شیوه فعلی پرداخت 
یارانه های مستقیم و غیرمستقیم نه وضع دهک های متوسط 
به پایین بهبود می یابد و نه شاخص های کلان اقتصادی رشد 

خواهد کرد. 
سیدمس��عود میرکاظم��ی در جریان بازدید از س��ازمان 
هدفمن��دی یارانه ها و در جمع مدیران این س��ازمان اظهار 
داش��ت: س��ال آینده هم منابع مربوط به این بخش بودجه 

30درصد رشد دارد. 
وی ادام��ه داد: ب��ا وجود پرداخت یارانه های مس��تقیم و 

غیرمستقیم، هدف اصلی که بهبود وضعیت اقشار کم درآمد 
بوده، محقق نشده، همچنان که در سال های گذشته ضریب 
جینی به  عنوان یکی از شاخص های مهمی که فاصله طبقاتی 

را توصیف می کند از مرز 40 واحد عبور کرده است. 
معاون رئیس جمهور با بیان اینکه حجم یارانه های پنهان 
انرژی به ۸۵ میلیارد دلار رسیده است، افزود: در حال حاضر 
اقشار برخوردار، بیشترین بهره مندی را از یارانه های غیرمستقیم 
بویژه در حوزه کالاهای اساسی و انرژی دارند؛ همین وضعیت 
منجر شده که دادن یارانه در جهت عکس عمل کند و وضعیت 

دهک های پایین بهبود فراوانی پیدا نکند. 
میرکاظم��ی تاکید کرد: در ح��ال حاضر چند دهک که 
قبلا دغدغه مسکن و اشتغال داشتند نگرانی در حوزه تأمین 
معیش��ت هم پیدا کرده اند، آیا باید روند فعلی که این نتایج 
را داش��ته ادام��ه یابد؟ باید منابع کش��ور را اثربخش کنیم؛ 
مقام معظم رهبری در ابتدای دولت فرمودند فکری به حال 
یارانه های پنهان انرژی شود، بهترین جا برای تدوین طرحی 
که بیشترین اثربخشی و کمترین مشکل را داشته باشد سازمان 

هدفمندی یارانه هاست. 
رئیس س��ازمان برنامه  و بودجه با اشاره به افزایش میزان 
مصرف گاز از ۱40 میلیارد مترمکعب در س��ال ۹2 به 240 
میلیارد مترمکعب در سال ۱400، گفت:  چرا با وجود رشد 
عجیب مصرف گاز یا کمبود ۱۱ هزار مگاوات برق در تابستان 
باید رشد اقتصادی ما در حد صفر باشد؟ این ارقام بیانگر این 

موضوع است که شیوه فعلی یارانه ها باید تغییر پیدا کند. 
وی تاکید کرد: در لایحه بودجه ۱40۱ شاخص های کلان 
از حاش��یه به متن آمده است. ما ابزارهای لازم برای کنترل 
و کاهش نرخ تورم را در بودجه دیده ایم، از سوی دیگر برای 
رش��د اقتصادی متوازن ۱۷۵ ه��زار میلیارد تومان منابع در 
نظر گرفته ایم؛ به  عبارت  دیگر ساختار بودجه بر اساس رشد 

اقتصادی شکل گرفته است. 
میرکاظمی با بیان اینکه در تعرفه بالای واردات در رتبه های 
بالای کش��ورهای جهان هس��تیم، گفت:  چرا با وجود یارانه 
سنگین انرژی و نیروی کار ارزان باز هم قیمت تمام شده کالا 
در ایران بالاست؟ حلقه گمشده، بهبود بهره وری است که ما 

در بودجه ۱40۱ برای آن برنامه داریم.

افزایش میزان برآورد بهره مالکانه در لایحه 
بودجه سال آینده به معنای تغییر فرمول 
محاسبه یا افزایش درصد سهم معادن برای پرداخت بهره مالکانه 
نیست. پیش از انتشار لایحه بودجه سال آینده گمانه زنی های 
مختلفی در رابطه با افزایش میزان درصد بهره مالکانه در محافل 
خبری مطرح شده بود که بررسی ها نشان می دهد با وجود اینکه 
پیش بینی درآمدهای دولت از موضوع بهره مالکانه 2 برابر شده 
اما فرمول محاس��به آن تغییر نکرده و جای هیچ نگرانی برای 

سهامداران وجود ندارد. 
به طور کلی معادن کشور بر اساس مالکیت پروانه بهره برداری، 
باید نسبت به پرداخت یکی از 2 نوع هزینه اقدام کنند که عبارتند 
از حقوق دولتی و بهره مالکانه )حق انتفاع(. بر اساس ماده ۱4 
قانون معادن مصوب سال ۱3۷0، دارندگان پروانه بهره برداری 
از معادن، مکلف به پرداخت حقوق دولتی هستند و حسب ماده 
یک قانون مزبور - با اصلاحات صورت گرفته در سال ۱3۹0- 
حقوق دولتی عبارت است از: »سهم دولت که ناشی از استخراج، 

بهره برداری و برداشت هر واحد از ماده یا مواد معدنی است«.
در قانون بودجه سال ۱400، این رقم ۱0 هزار میلیارد تومان 
برآورد ش��ده بود که بررسی ها نشان می دهد بیش از 20 هزار 
میلیارد تومان برای این ردیف درآمدی، تا پایان س��ال محقق 
خواهد شد. حالا سازمان برنامه و بودجه منابع مزبور را در لایحه 
بودجه سال آینده، 40  هزار میلیارد تومان در نظر گرفته، این 
در حالی است که درصد اخذ بهره مالکانه معادن ثابت خواهد 
بود و فرمول بهره مالکانه تغییری نخواهد کرد و از سوی دیگر 

هیچ الزامی به تحقق این عدد 
نخواهد بود. 

لازم ب��ه ذکر اس��ت اگرچه 
پیش بینی دولت از تحقق درآمد 
حاص��ل از اخذ به��ره مالکانه 
افزایش داشته و 40 هزار میلیارد 
تومان در نظر گرفته شده است 
اما اولا این یک برآورد بودجه ای 
بوده و الزامی به تحقق آن نیست 

و ثانیا بخش مهمی از این درآمد از اخذ بهره مالکانه از معادنی 
خواهد بود که تاکنون از پرداخت بهره مالکانه استنکاف می کردند 
و این رویکرد هم قطعا به رقابت پذیری و پیش بینی پذیر شدن 
این صنعت کمک خواهد کرد و همچنین طبیعتا در سال آتی 
رش��د نرخ فروش شرکت ها که متاثر از افزایش نرخ ارز خواهد 
بود، پیش بینی می شود این پارامتر بخش زیادی از این برآورد 

را تامین خواهد کرد.
افزایش ت�وان صندوق تثبیت؛ 20 هم�ت نقدی، 50 همت  ■

غیر نقدی
طبق مصوبه اخیر ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، مقرر شده 
است مبلغی بالغ بر ۵۱0 میلیون دلار معادل ۱2 هزار میلیارد 
تومان سپرده گذاری جدید توسط صندوق توسعه ملی صورت 
گی��رد که با پیگیری های ص��ورت گرفته و طبق هماهنگی ها 
و توافق ها مقرر ش��ده این مبلغ به صورت تدریجی به حساب 

صندوق تثبیت واریز شود. 

امیرمه��دی صبایی، رئیس 
هیأت عامل صن��دوق تثبیت 
درباره ماهیت صندوق تثبیت 
اظهار ک��رد: این صن��دوق در 
راس��تای اج��رای مف��اد ماده 
2۸ قان��ون رفع موان��ع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی 
کشور )مصوب س��ال ۹4( و با 
هدف کاهش، کنترل مخاطرات 
س��امانه، فرادس��تگاهی بازار سرمایه کش��ور در شرایط وقوع 
بحران ه��ای مالی و اقتصادی و اجرای سیاس��ت های عمومی 
حاکمیتی در شرایط یادشده تاسیس و در چارچوب اساسنامه 
پیشنهاد شده توسط وزارت اقتصاد و مورد تصویب هیات وزیران 

در حال فعالیت است. 
وی تصریح کرد: طبق مصوبه اخیر ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت، مقرر شد مبلغی بالغ بر ۵۱0 میلیون دلار معادل ۱2 هزار 
میلیارد تومان سپرده گذاری جدید توسط صندوق توسعه ملی 
صورت گیرد که با پیگیری های صورت گرفته و طبق هماهنگی ها 
و توافق ها، مقرر شده این مبلغ به صورت تدریجی به حساب 

صندوق تثبیت واریز شود. 
صبایی در گفت و گو با سنا بیان کرد: همچنین این صندوق 
قابلیت تامین مالی از طریق بازار پول و س��رمایه را دارد، البته 
پیشنهادهای دیگری از جمله انتقال دارایی از دولت به صندوق 
بالغ بر ۵0 همت نیز به منظور تقویت توان تامین مالی صندوق 

ارائه ش��ده که در حال پیگیری اس��ت. این دارایی ها می تواند 
پشتوانه ای به  منظور تامین مالی و تجهیز منابع برای حمایت از 
بازار باشد. رئیس هیأت عامل صندوق تثبیت بیان کرد: لازم به 
ذکر است طبق اساسنامه، منابع این صندوق عمدتا از 3 محل 
قابل تامین است؛ نخست سرمایه گذاری دولت که به پیشنهاد 
وزارت اقتصاد و از سوی سازمان برنامه و بودجه باید در لایحه 
بودجه پیش بینی شود، محل دوم تامین منابع صندوق تثبیت 
بازار سرمایه به واسطه سپرده گذاری یک درصد از منابع صندوق 

توسعه ملی در این صندوق است. 
رئیس هیأت عامل صندوق تثبیت بازار س��رمایه در ادامه 
اظهار کرد: محل سوم نیز بخشی از کارمزد تعریف شده توسط 
سازمان بورس است، که بر اساس مصوبه شورای عالی بورس، 
در حال حاضر 30 درصد از کارمزدهای متعلق به سازمان بورس 
و شرکت رایان بورس، روزانه و به طور مستقیم به حساب این 

صندوق واریز می شود. 
او ادام��ه داد: بنابراین در صورت تحقق ای��ن موارد، برآورد 
می شود سال آینده حداقل 20 هزار میلیارد تومان منابع نقدی 
جدید ناش��ی از واریز یک درصد منابع صندوق توس��عه ملی، 
کارمزد روزانه سازمان بورس و مالیات معاملات بازار سرمایه و 
۵0 همت دارایی سهام جدید به این صندوق منتقل شود. صبایی 
تصریح کرد: ماموریت اصلی این صندوق طبق ماده 2۸ قانون 
رفع موانع تولید و اساسنامه، »بازارگردانی سهام« نیست، بلکه 
کاهش و کنترل اثر ریسک های سیستماتیک و غیرسیستماتیک 

)سامانه ای و فرادستگاهی( در بازار سهام است.

خبر

اقتصادی
علیرضا مقدسی سرپرست گمرک شد

با حکم سیداحسان خاندوزی، علیرضا مقدسی سرپرست گمرک جمهوری اسلامی ایران شد. پیش از این مهدی میراشرفی رئیس کل گمرک ایران بود. 
مقدسی سوابقی مثل معاون حقوقی گمرک ایران  و بازرسی گمرک را در سابقه کاری خود دارد. در کارنامه کاری وی، مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهبود 
سیستم های گمرکی، مدیرکل هماهنگی امور استان ها، مدیرکل امور اداری و مدیرکل پدافند غیرعامل گمرک جمهوری اسلامی ایران نیز دیده می شود. 

یکشنبه 28 آذر 1۴00
وطن امروز     شماره 3379

کارشناسان اقتصاد در گفت وگو با »وطن امروز« از قطعی بودن کسری بودجه در صورت ادامه روند سیاست ارز ترجیحی خبر دادند

ز ترجیحی کسری حتمی با  ار
رئیس سازمان برنامه  و بودجه: شیوه فعلی پرداخت یارانه ها وضع دهک های پایین را بهبود نمی دهد

اخبار امیدوارکننده برای فعالان بازار سرمایه

خ بهره مالکانه برای سال آینده  ثابت ماند نر
گزارش

واحد

بازار

30,000

1,305,000

تومان

 تعریف 12 میلیارد دلار طرح
در بخش معدن و صنایع معدنی تا 1۴0۴

مع��اون وزی��ر صنع��ت، مع��دن و 
تج��ارت از تعریف ۱2 میلیارد دلار 
ط��رح در بخش مع��دن و صنایع 
معدنی ت��ا س��ال ۱404 خبر داد 
که س��رمایه گذاری های مربوط به 
آنها در حال انجام اس��ت. وجیه الله جعفری روز گذشته 
در نشست هم اندیش��ی وزیر صنعت، معدن و تجارت با 
نهادهای سرمایه گذار و هم افزایی و تبادل نظر برای توسعه 
س��رمایه گذاری در بخش صنعت، معدن و تجارت افزود: 
امروز ۸۵ ش��رکت بورسی بخش معدن و صنایع معدنی  
2۸ درصد ارزش بازار سرمایه را تشکیل می دهند. وی بیان 
داشت: ۹۸ درصد معادن کشور از معادن کوچک هستند و 
عمده آنها در 20 کیلومتری اطراف روستاها قرار گرفته اند. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو، اکتش��اف را از مهم ترین 
برنامه ها و نقش��ه راه معدن برش��مرد و افزود: ایمیدرو تا 
امروز 2۹/2 میلیارد دلار سرمایه گذاری انجام داده است. 
وی خاطرنشان کرد: تا سال ۱404 افزون بر ۱2 میلیارد 
دلار طرح در حوزه معدن و صنایع معدنی تعریف شده که 
در حال سرمایه گذاری است و با برنامه ریزی های انجام شده 
با حضور شرکت های جدید احتمال دارد به 2۷ میلیارد 

دلار نیز افزایش یابد. 
جعف��ری، احیای معادن کوچک مقی��اس را از جمله 
برنامه های ایمیدرو برشمرد و گفت: اکنون 4۵ درصد معادن 
واگذار شده کشور غیرفعال هستند و با ارزیابی انجام شده 
کمبود نقدینگی، مشکل زیرساخت و وجود ذخایر کم، 

عمده مشکلات آنها را تشکیل می دهد. 
وی بر لزوم تعریف بس��ته های س��رمایه گذاری بویژه 
ب��رای یک مجموعه ماده معدنی و س��پس واگذاری این 
مجموعه ها در قالب مزایده ها برای فعال سازی محدوده ها 
و مع��ادن غیرفعال تاکید کرد و افزود: برندگان مزایده ها 
باید بخشی از آن را به مردم همان منطقه واگذار کنند و 
شرکت های بزرگ نیز باید بتوانند از این طریق سرمایه های 

خود را هدایت کنند. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو خاطرنش��ان کرد: اکنون 
3 بس��ته اولیه آماده شده که طی یک ماه آینده فرآیند 
واگذاری آنها انجام می ش��ود که شامل بسته های سنگ 

آهن در سمنان، کردستان و زنجان است. 
وی همچنین از آماده سازی ۶ بسته دیگر در زمینه های 
زغال سنگ، کرومیت، آهن و سنگ های تزیینی خبر داد 
که در بازه های زمانی یک  ماهه ارائه خواهند ش��د. معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنش��ان کرد: تا امروز 
بس��ته های مربوط به ایمیدرو و سایر سازمان ها برای ۱0 
معدن زیرمجموعه ایمیدرو در زمینه های آهن، شورابه و 
زغال س��نگ حرارتی آماده شده و سعی می شود هر ماه 

جذب سرمایه گذاری آنها انجام شود. 
جعفری، بخش اکتشاف را از برنامه های اصلی ایمیدرو 
برشمرد که باید مسیر قانونی آن نیز آماده شود و گفت: 
ش��رکت ملی مس تاکنون ۶ م��ورد از معادن خود را در 
لیست قرار داده که امیدواریم بزودی بسته های مربوط به 
آنها برای تشکیل شرکت سهامی عام پروژه و واگذاری در 

بازار سرمایه آماده شود. 

دیروز دلار در صرافی های بانکی با 20 تومان افزایش 
به 2۷ هزار و 44۱ تومان رس��ید. در بازار آزاد نیز دلار 
با قیمت 30 هزار تومان معامله ش��د. همچنین قیمت 
خری��د ه��ر دلار 2۶ هزار و ۸۹۸ تومان و نرخ خرید هر 
یورو نیز 30 هزار و ۱۹۸ تومان اعلام شد. علاوه بر این، 
بهای خرید دلار در بازار متشکل ارزی 2۶ هزار و ۹۹2 
و نرخ فروش آن 2۷ هزار و 23۷ تومان بود. این در حالی 
اس��ت که نرخ خرید یورو در این بازار 30 هزار و 43۵ 
و نرخ فروش آن نیز 30 هزار و ۷۱2 تومان اعلام ش��د. 
همچنین در سامانه نیما، حواله یورو به قیمت 2۷ هزار 
و 430 تومان فروخته و حواله دلار به بهای 24 هزار و 

32۶ تومان معامله شد. 

شاخص کل بازار بورس دیروز با ۱2 هزار و 33۶ واحد 
افزایش، در جایگاه یک  میلیون و 30۵ هزار واحدی قرار 
گرفت.  در معاملات روز گذشته بیش از ۵ میلیارد و 3۱۵ 
میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 2۹ هزار و 
۶۹۷ میلیارد ریال داد و ستد شد. همچنین شاخص کل 
)هم وزن( با 2 هزار و 4۷0 واحد افزایش به 34۶ هزار و 
۹۸0 واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با یکهزار و ۵۵4 
واحد رشد به 2۱۸ هزار و 2۵3 واحد رسید. شاخص بازار 
اول، ۱2هزار و ۱3۷ واحد و شاخص بازار دوم، ۱۵هزار و 

۹۵ واحد افزایش داشت. 

روز گذشته ارزش هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید ب��ا کاهش ۱۸0 هزار تومانی به رقم ۱3 میلیون 
و ۱20 هزار تومان رسید و سکه تمام بهار آزادی طرح 
قدیم با قیمت ۱2میلیون و ۸00 هزار تومان معامله شد. 
همچنین نیم س��که بهار آزادی ۶ میلیون و ۸۵0 هزار 
تومان، ربع س��که 3 میلیون و ۸00 هزار تومان و سکه 
گرمی 2 میلیون و 3۷0 هزار تومان قیمت خورد. علاوه 
ب��ر این، در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیار به 
یک میلیون و 2۹۱ هزار تومان رسید و قیمت هر مثقال 
ط��لا نیز ۵ میلیون و ۵۹3 هزار تومان ش��د. همچنین 
قیمت اونس جهانی طلا با ۱2 دلار افزایش بها نس��بت 
به روز کاری گذش��ته با نرخ یکه��زار و ۷۹۸ دلار و ۷3 

سنت معامله شد. 

تومان
13,1۲0,000

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کردعضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران:

کسری بودجه شدید دولت با تداوم سیاست ارز ۴200 تومانیکسری بودجه با ارز ۴200 تومانی حتمی است
عباس آرگون، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
در گفت وگو با »وطن امروز« پیرامون سیاست ارز ترجیحی و 
تاثیر آن بر معیشت مردم گفت: این ارز به اهدافی که از قبل 

برنامه ریزی شده بود نایل نشد، البته نمی توان گفت کلا 
بی تاثیر بوده است اما اگر بخواهیم به صورت صفر 

و صدی نگاه کنیم، به درصد قابل توجهی از 
اهداف خود نرسیده است و مهم تر اینکه در 
اصلی ترین هدف خود یعنی حمایت از اقشار 
آس��یب پذیر ناتوان بوده است. وی ادامه داد: 

در نتیجه هم دولتی ها و هم نمایندگان مجلس 
ش��ورای اسلامی به این جمع بندی رسیدند که این 

سیاس��ت احتیاج به اص��لاح دارد؛ اصلاحی از این جنس 
که قیمت ارز تک نرخی شده و حمایت مستقیم جایگزین 
حمایت غیرمستقیم شود. عضو پارلمان بخش خصوصی 
اظهار داشت: به نوعی در لایحه بودجه سال آینده قرار بر 
ح��ذف دلار 4200 تومانی و جایگزین کردن آن با یارانه 
نقدی مستقیم است که به عقیده من اقدامی مثبت است. 
آرگون در پاسخ به این سوال که آیا با پرداخت یارانه نقدی 
یا کارت اعتباری موافق هستید؟ گفت: به نظر من به این 
شکل حمایت خیلی بهتر از تداوم سیاست ارز 4200 تومانی 
است. وی اظهار داشت: نفس ارز ترجیحی که با نرخ های 
مختلف هست باعث فساد و رانت می شود و کسری بودجه 
با وجود این سیاست حتمی است. در نتیجه اگر ارز 4200 
حذف شود، می تواند به بهبود شرایط اقتصادی افرادی که 
می خواهند از این ارز برخوردار ش��وند و اقشار آسیب پذیر 

جامعه هستند، کمک کند. 
وی اضافه کرد: ما برنامه مشخصی برای ادامه و تداوم 
مسیر نداریم. شاید به هدف مشخصی برسیم ولی تداوم 
شرایط خیلی مهم است. اگر به خودکفایی گندم می رسیم، 
چه دلیلی دارد؟ باید بتوانیم زیرس��اخت را فراهم کنیم، 
چون تداوم این موفقیت خیلی مهم تر از میل به موفقیت 
است. این نوسان ها در کشور ما وجود دارد. دلیل آن تغییر 
سیاست ها و عدم برنامه محوری است. یکی از بزرگ ترین 
بحث های ما برنامه محور نبودن دولت ها است. یک دلیل 
مهم آن این است که هر دولتی سر کار می آید، می گوید 
این نابسامانی ها برای دولت قبل است. هر کسی می خواهد 

برنامه را از نو بچیند، در صورتی  که برنامه چشم انداز 20 
ساله را داشتیم، برنامه ۵ ساله را داریم، برنامه بودجه  یک 
س��اله را داریم که همه این موارد باید در یک راستا باشد. 
دیگران بیایند و کار دولت های قبل را تکمیل کنند، 
نه اینکه مس��یری بچینند و از نو بخواهند این 

مسیر را طی کنند. 
آرگون با اشاره به اینکه این موضوع لطمات 
بسیار زیادی به ما می زند، گفت: به طور مثال 
اگر بخواهیم در یک تیم فوتبال گل به ثمر 
برسانیم، کل تیم باید با همکاری داشته باشد. 
اگر یکسری اقدامات خوب انجام شده است و مسیری 
طی شده است، نفرات بعدی باید ما بقی این اقدامات را انجام 
بدهند، نه اینکه دوباره مسیری جدید موازی با مسیر قبلی 
در پیش بگیریم و در نهایت هر 2 مسیر و اقدام نیمه تمام 
بماند. در بحث های مختلف مثل کارت سوخت اقدام های 
خوبی شده بود. به اینکه در چه دولتی این اتفاق افتاد کاری 
ندارم اما بعد از 4 تا ۵ سال تمام مسیر رفته را از بین بردیم و 
دوباره کلی هزینه شد تا اقدامات جدیدی شود. بحث مسکن 
مهر به هر صورت با خوبی ها و بدی هایش ش��کل گرفته 
بود اما دوباره یک مسیر دیگر برایش طراحی کردیم. این 
سیاست ها برای کشور هزینه دارد. وی اضافه کرد: در حوزه  
اقتصادی و صنعتی هم به همین شکل است. این برنامه ها 
متناسب با واقعیت های جامعه باید نوشته شود و تداوم و 
ثبات در اجرای برنامه در هر دولت مهم هست. اینکه هر 
دولت بخواهد یک برنامه جدید داشته باشد امکان ندارد. 
بررسی کنید ببینید چقدر از برنامه های ۵ ساله محقق شده 
اس��ت. چقدر از سند چشم انداز توسعه محقق شده است. 
درست است که تحریم ها بر بخش عمده آن تاثیرگذار است 
ولی عدم برنامه محوری خودمان هم تاثیرگذار بوده است. 

آرگون با بیان اینکه کسی موافق ارز 4200 نیست و باید 
حذف شود، اظهار کرد: در ابتدای صحبتم گفتم، منظور 
من از تداوم، یعنی تداوم سیاست های دولت ها. با ارز 4200 
تومانی همه مخالف هستیم، چون به اهدافش نرسیده است. 
دولت و مجلس به این جمع بندی رسیده اند که حذف ارز 
4200 تومانی قطعی باشد. به هر شکلی به نظر حذف ارز 

4200 تومانی در بودجه سال ۱40۱ قطعی است.

محس��ن علیزاده، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
ش��ورای اس��لامی در گفت وگو با »وطن ام��روز« درباره 
سیاست تخصیص ارز 4200 تومانی برای واردات کالاهای 

اساسی گفت: عمده کارشناسان اقتصاد و نمایندگان 
مجلس به دنبال حذف ارز 4200 تومانی هستند 

چون توزیع ارز ترجیحی، رانت بسیار زیادی 
برای سودجویان ایجاد خواهد کرد. 

وی اف��زود: این ارز به دس��ت گروه های 
هدف و مصرف کنندگان واقعی نمی رس��د 

و واضح و مبرهن است که شیوه فعلی توزیع 
ارز 4200 تومان��ی برای واردات کالاهای اساس��ی 

اش��تباه است و بلاشک حذف آن در آینده نزدیک اتفاق 
خواهد افتاد. 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: از ابتدای امر 
قرار بود ارز ترجیحی برای تثبیت قیمت کالاهای ضروری 
و مصرفی مردم همچون گوشت و لبنیات تخصیص یابد 
ول��ی با وجود اختصاص بودجه ای هنگفت برای این امر 
امروز شاهدیم این سیاست شکست خورده و حتی دولت 
به این دلیل دچار کسری بودجه شدیدی نیز شده است. 
نماینده مردم استان فارس در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: به طور واضح افزایش شدید قیمت کالاهای 
اساسی در ماه های اخیر خود مثال بارزی از ناکارآمد بودن 
ارز ترجیحی اس��ت به طوری که این ارز صرفا سودهای 
کلان��ی را به جیب برخی س��ودجویان س��رازیر کرده و 
مصرف کننده اصلی و واقعی هیچ وقت نتوانسته از طعم 

یارانه تخصیص یافته دولت بچشد. 
علی��زاده اف��زود: مجل��س به دنبال این اس��ت روش 
تخصیص تغییر کند، چون به ارز 4200 تومانی سوبسید 
زیادی داده شده تا در خدمت تولید و مصرف کننده واقعی 
باشد ولی با این حال مابه التفاوت ارز ترجیحی با ارز آزاد 

به دست مصرف کننده واقعی نمی رسد. 
نماینده مردم در مجلس اظهار کرد: عده ای با لابی و 
رانت گسترده ارز 4200 تومانی را اخذ و از رانت موجود 
در آن استفاده می کنند ولی محصولی را که وارد می کنند، 

به بهای ارز آزاد در بازار عرضه می کنند. 
عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس گفت: در مجلس 

به دنبال این هس��تیم ارز 4200 تومانی را به شکلی که 
در حال حاضر تخصیص داده می شود حذف کنیم اما در 
نهایت یارانه و سوبس��یدی که قرار است به ما به التفاوت 
2 ارز تعلق بگیرد، به دست مصرف کننده واقعی برسد. 
علی��زاده درباره مدل های تخصیص این ارز 
ب��ه مصرف کننده نی��ز تصریح کرد: مجلس 
شورای اسلامی مدل های مختلفی را برای 
این امر در نظر دارد، لکن هنوز به جمع بندی 
کامل نرسیده است. با این حال قرار است یا 
کارت های اعتباری به مصرف کنندگان برسد یا 
اینکه دولت خودش کالاهای اساسی را وارد کرده و 

در بازار آزاد بفروشد و یارانه به مردم بدهد. 
وی افزود: با این حال نظر شخصی بنده روی این است 
که اگر به صورت کارت اعتباری باشد تا هر کسی خواست 
استفاده کند و بالعکس، مدل بهتری است و تورم  زا نخواهد 
بود، البته اینها همه پیش��نهاد اس��ت و هیچ کدام هنوز 

قطعیت نیافته است. 
علیزاده در ادامه گفت: با این حال فکر می کنم دولت 
نیز در شرایط کنونی کشور نمی خواهد همه تصمیمات 
انقباضی اقتصاد را با هم اجرایی کند و به نظر می آید دولت 
باز هم این انگیزه را داش��ته باشد که به صورت یارانه یا 
کارت اعتباری این سیاست را ادامه و در بلندمدت توزیع 

ارز 4200 تومانی را متوقف کند. 
عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس یادآور شد: زمانی 
که در تولید گندم به خودکفایی رسیدیم، طبیعتا با این 
میزان خشکسالی گسترده در کشور روبه رو نبودیم؛ با این 
حال چون گندم محصول اس��تراتژیکی است، باید حتما 
در کش��ور تولید گسترده ای انجام شود تا ذخیره امنیت 

غذایی کشور تامین شود. 
وی افزود: در 2 سال گذشته به دلیل کاهش نزولات 
جوی با کاهش تولید گندم روبه رو بوده ایم و بلاشک باید 
واردات گندم انجام ش��ود، چون جزو کالاهای ضروری و 
اساسی اس��ت و باید ارزی برای آن در نظر گرفته شود، 
دارو نیز ب��ه دلیل عدم خودکفایی در برخی محصولات 
همچنان به ارز 4200 تومانی نیاز دارد و این امر باید تا 

پایان سال ادامه دار باشد. 


